



# សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

## សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា ចេញផ្សាយការសិក្សាលើការអនុវត្តគោលការណ៍បរិស្ថាន សង្គម និងអភិបាលកិច្ច (ESG) នៃឧស្សាហកម្មវីមាននៅកម្ពុជា

សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (Fair Finance Cambodia Coalition) ថ្មីៗនេះបានចេញផ្សាយការសិក្សាលម្អិតមួយស្តីពីការអនុវត្តគោលការណ៍បរិស្ថាន សង្គម និងអភិបាលកិច្ច(ESG) នៃឧស្សាហកម្មវីមាននៅកម្ពុជា។ ការសិក្សានេះមានបំណងបង្កើនការយល់ដឹងអំពីគោលនយោបាយ បទប្បញ្ញត្តិ និងការអនុវត្តដែលទាក់ទងនឹង ESG ដែលមានស្រាប់ដែលប្រើប្រាស់ដោយការវិនិយោគវីមាននៅកម្ពុជា។ វាមានគោលបំណងបន្ថែមទៀតដើម្បីផ្តល់ជូននូវអនុសាសន៍ជាក់ស្តែងសម្រាប់ការចាត់វិធានការសមស្របដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាប្រឈមណាមួយដែលទាក់ទងនឹងការអនុវត្ត ESG នៅក្នុងវិស័យរុករករ៉ែ។ បញ្ហាប្រឈមទាំងនេះរួមមានកង្វល់ទាក់ទងនឹងសិទ្ធិមនុស្ស យេនឌ័រ សុខភាព និងសុវត្ថិភាព និងសុខុមាលភាពរបស់ជនជាតិដើមភាគតិច។ ការសិក្សានេះក៏ស្វែងរកដើម្បីកំណត់អត្តសញ្ញាណគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុ ដែលផ្តល់មូលនិធិសម្រាប់ការវិនិយោគនៅក្នុងឧស្សាហកម្មនិស្សារណកម្មនៅកម្ពុជាផងដែរ។ ដោយសារឧស្សាហកម្មនិស្សារណកម្ម ដើរតួនាទីសំខាន់ក្នុងការបង្កើតប្រាក់ចំណូលជាតិ វាកាន់តែមានសារៈសំខាន់សម្រាប់កម្ពុជា ដោយសារតែការប្រាថ្នាចង់ផ្លាស់ប្តូរទៅជាប្រទេសដែលមានចំណូលមធ្យមកម្រិតខ្ពស់នៅឆ្នាំ ២០៣០។ វាមានសារៈសំខាន់ណាស់ក្នុងការធានាថាកំណើនសេដ្ឋកិច្ចមិនកើតឡើងដោយសារការចំណាយរបស់ធនធានធម្មជាតិ និងសុខុមាលភាពបរិស្ថានរបស់ប្រទេស។ ដូច្នេះហើយ ការទទួលយកការអនុវត្ត ESG នៅក្នុងឧស្សាហកម្មដែលកំពុងពង្រីកនេះគឺមានសារៈសំខាន់បំផុតនាពេលបច្ចុប្បន្ន។

របាយការណ៍នេះផ្តល់នូវទិដ្ឋភាពទូទៅនៃស្ថានភាពសិទ្ធិការងារក្នុងអំឡុងពេលជាក់លាក់មួយ ដែលផ្តោតជាចម្បងលើលក្ខខណ្ឌការងារ ច្បាប់ការងារ បទប្បញ្ញត្តិសុខភាព និងសុវត្ថិភាព ការគ្រប់គ្រងបរិស្ថាន និងកង្វល់ទាក់ទងនឹងសហគមន៍ដែលអាចកើតឡើងពីប្រតិបត្តិការរុករករ៉ែវីមាន។ នៅកម្ពុជា មានតម្រូវការផ្នែកច្បាប់ដែលគ្របដណ្តប់លើទិដ្ឋភាពផ្សេងៗនៃការអនុវត្ត ESG រួមទាំងសិទ្ធិការងារ សុខភាព និងសុវត្ថិភាព ការការពារបរិស្ថាន ការវាយតម្លៃផលប៉ះពាល់ សិទ្ធិមនុស្ស សិទ្ធិកុមារ សមភាពយេនឌ័រ និងអភិបាលកិច្ចសាជីវកម្មឯកជន។ ទោះបីជា ESG ប្រហែលជាមិនត្រូវបានលើកឡើងយ៉ាងច្បាស់ក៏ដោយ ក៏គំនិត និងការអនុវត្តរបស់វាត្រូវបានអនុម័ត និងអនុវត្តយ៉ាងទូលំទូលាយ។ គោលនយោបាយ និងអនុក្រឹត្យមួយចំនួន ដូចជាច្បាប់ស្តីពីការការពារបរិស្ថាន និងការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិ ច្បាប់ស្តីពីការគ្រប់គ្រង និងការធ្វើអាជីវកម្មធនធានរ៉ែ និងច្បាប់ស្តីពីព្រៃឈើ ត្រូវបានអនុវត្តន៍ប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព។ ក្រសួងរ៉ែ និងថាមពល (MME) បានរាយការណ៍ពីវឌ្ឍនភាព និងការរីកចម្រើនគួរឱ្យកត់សម្គាល់ក្នុងការគ្រប់គ្រងរ៉ែ និងការប្រមូលចំណូល ខណៈពេលដែលកំពុងចាត់វិធានការកាត់បន្ថយហានិភ័យ និងផលប៉ះពាល់។

“យើងអបអរសាទរ និងលើកទឹកចិត្តដល់ស្ថាប័នរដ្ឋាភិបាលពាក់ព័ន្ធ ជាពិសេសក្រសួងបរិស្ថាន (MoE) និងក្រសួងរ៉ែ និងថាមពល (MME) ដែលមានកាតព្វកិច្ចផ្លូវច្បាប់ និងស្ថាប័ន ក្នុងការគ្រប់គ្រង ត្រួតពិនិត្យ និងសវនកម្មលើការអនុវត្តអាជីវកម្មរ៉ែមាស និងក្រុមហ៊ុន។ វាចាំបាច់ណាស់ក្នុងការធានាឱ្យមានការអនុលោមតាមច្បាប់ និងស្តង់ដារយ៉ាងតឹងរ៉ឹង ដើម្បីការពារទាំងប្រព័ន្ធអេកូឡូស៊ី និងមនុស្ស។ ការទទួលយកគោលការណ៍ ESG គឺជាវិធីសាស្ត្រដែលត្រូវបានណែនាំជាសកលដែលអាចជួយទាំងរដ្ឋាភិបាល និងវិស័យឯកជនក្នុងការរៀបចំផ្នែកខាងក្នុងរបស់ខ្លួន ពីផលប៉ះពាល់ និងលើកកម្ពស់ការអនុវត្តប្រកបដោយការទទួលខុសត្រូវ។ លោក សៀង សារឿន នាយកប្រតិបត្តិនៃវេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា។

ការសិក្សានេះបង្ហាញពីអនុសាសន៍គោលនយោបាយទូលំទូលាយចំនួនប្រាំសម្រាប់រដ្ឋាភិបាល និងនិយ័តករ៖

- វាមានសារៈសំខាន់ណាស់សម្រាប់ក្រសួងបរិស្ថាន ក្រសួងរ៉ែ និងថាមពល និងអាជ្ញាធរពាក់ព័ន្ធផ្សេងទៀតនៅថ្នាក់ជាតិ និងថ្នាក់ក្រោមជាតិ ដើម្បីរក្សា និងអនុវត្តបទប្បញ្ញត្តិនៅក្នុងដែនសមត្ថកិច្ចរៀងៗខ្លួន ក្នុងការដោះស្រាយប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាពនូវភាពមិនប្រក្រតី ឬករណីនៃការមិនមានអនុលោមភាពដែលអាចកើតឡើង ជាពិសេសលើគម្រោងរុករករ៉ែដែលមានបញ្ហា។
- ក្រសួងរ៉ែនិងថាមពល និងក្រសួងបរិស្ថាន គួរតែធ្វើការរួមគ្នាដើម្បីបង្កើតគោលនយោបាយ និងគោលការណ៍ណែនាំដ៏ទូលំទូលាយសម្រាប់សមាហរណកម្មបរិស្ថាន សង្គម និងអភិបាលកិច្ច (ESG) នៅក្នុងឧស្សាហកម្មរ៉ែរបស់កម្ពុជា។ ស្តង់ដារអប្បបរមាគួរតែត្រូវបានបង្កើតឡើងសម្រាប់ការដឹកយករ៉ែមាស ដើម្បីធានាបាននូវការអនុលោមតាមសិទ្ធិការងារ សិទ្ធិសហគមន៍ សមភាពយេនឌ័រ និងការពិចារណាលើបរិស្ថាន។ ក្រសួងរ៉ែនិងថាមពល គួរតែបង្កើតមូលដ្ឋានទិន្នន័យដែលអាចចូលដំណើរការបានជាសាធារណៈរបស់ក្រុមហ៊ុនរុករករ៉ែមាស រួមទាំងទម្រង់សាជីវកម្ម អាជ្ញាប័ណ្ណ របាយការណ៍ និងរបាយការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុ។ ការអនុវត្តគំរូរបស់ក្រុមហ៊ុន Renaissance Minerals (Cambodia) Ltd. (RNS) និង Angkor Gold អាចធ្វើជាគំរូសម្រាប់ក្រុមហ៊ុនផ្សេងទៀត។
- ក្រសួងរ៉ែនិងថាមពល គួរតែបង្កើតយន្តការដោះស្រាយបណ្តឹង និងដំណោះស្រាយដែលមានប្រសិទ្ធភាពជាងមុន ដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហា និងកង្វល់ដែលលើកឡើងដោយភាគីពាក់ព័ន្ធ ជាពិសេសសហគមន៍មូលដ្ឋាន។
- ដូចគ្នានេះដែរ ក្រសួងបរិស្ថាន គួរតែបន្តធ្វើបច្ចុប្បន្នភាព និងផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានអំពីមូលនិធិបរិស្ថាន និងសង្គម ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងគម្រោងការដឹកយករ៉ែមាសទៅកាន់ភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ តាមរយៈគេហទំព័ររបស់ខ្លួន ឬការប្រកាសតាមកាលកំណត់។
- ក្រសួងរ៉ែនិងថាមពល គួរតែអនុវត្តលក្ខខណ្ឌតឹងរ៉ឹងសម្រាប់ការប្រកាស ឬការរាយការណ៍អំពីមូលនិធិ ឬការវិនិយោគដើមទុនក្នុងប្រតិបត្តិការរុករករ៉ែមាសនៅកម្ពុជា។

ការសិក្សាបានសន្និដ្ឋានថា ESG ត្រូវបានអនុវត្តយ៉ាងល្អសម្រាប់ RNS ក្នុងដំណាក់កាលរុករករ៉ែកម្រិតខ្ពស់ Angkor Gold ក្នុងដំណាក់កាលរុករក និង Mesco Gold នៅដំណាក់កាលដំបូង ប៉ុន្តែត្រូវបានផ្អាក។ សម្រាប់អង្គការសាជីវកម្មចំនួនបីផ្សេងទៀតដែលគ្របដណ្តប់ដោយរបាយការណ៍នេះគឺពិតជាបញ្ហាសំខាន់។ ការប៉ុនប៉ងជាច្រើនដើម្បីចូលប្រើទំនាក់ទំនង និងព័ត៌មានសាជីវកម្មទាំងនោះមិនបានជោគជ័យ ដែលកំណត់ការវិភាគលម្អិត។ ការអនុវត្តល្អបំផុតត្រូវបានស៊ើបអង្កេត ប៉ុន្តែវាត្រូវបានបង្ហាញថាពួកគេ

នៅតែស្ថិតក្នុងដំណាក់កាលដំបូងនៃការអនុវត្ត ជាពិសេសសម្រាប់ RNS ដែលទើបតែដំណើរការបានប្រហែលពីរឆ្នាំប៉ុណ្ណោះ។ ក្នុង កិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងដើម្បីដោះស្រាយចន្លោះប្រហោងទាំងនេះ ការសិក្សាបានស្នើសុំអនុសាសន៍ជាក់ស្តែងជាច្រើនដែលមានរៀបរាប់ នៅក្នុងរបាយការណ៍។

ការសិក្សានេះត្រូវបានសហការបោះពុម្ពផ្សាយដោយអង្គការវេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា និងសម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុ យុត្តិធម៌កម្ពុជា។ របាយការណ៍នេះត្រូវបានប្រកាសផ្សព្វផ្សាយតាមរយៈ “កិច្ចសន្ទនាស្តីពីរបកគំហើញពីការសិក្សាស្រាវជ្រាវរក ឃើញ” នៅរាជធានីភ្នំពេញនៅថ្ងៃទី១៣ ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០២៣ ដើម្បីផ្សព្វផ្សាយរបកគំហើញ និងអនុសាសន៍នានា ដែលគាំទ្រដោយអង្គ ការ Diakonia ស្ថានទូតស៊ុយអែត និងអង្គការអុកស្វាម នៅកម្ពុជា។

**សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង៖**

លោក ម៉ារ សុផល ប្រធានគ្រប់គ្រងកម្មវិធីនៃអង្គការវេទិកាអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា  
[sophal@ngoforum.org.kh](mailto:sophal@ngoforum.org.kh)

**កំណត់សម្គាល់ចំពោះអ្នករៀបរៀង៖**

តំណភ្ជាប់ចំពោះការសិក្សាទាំងមូល៖ <https://shorturl.at/CLRY4>

**សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា** គឺជាសម្ព័ន្ធមួយត្រូវបានបង្កើតឡើងក្នុងឆ្នាំ ២០១៩ សម្ព័ន្ធនេះមានអង្គការសង្គមស៊ីវិលចំនួនប្រាំពីរ (អង្គការOxfam នៅកម្ពុជា វេទិកាអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា (NGOF) គណៈកម្មាធិការសហប្រតិបត្តិការសម្រាប់កម្ពុជា (CCC) អង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា (TIC) អង្គការActionAid Cambodia (AAC), អង្គការសីលការ, និង អង្គការផេក កម្ពុជា)។ សម្ព័ន្ធមានការប្តេជ្ញាចិត្តក្នុងការជំរុញហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយនិរន្តរភាពនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ហើយបានបង្កើតផែនទីបង្ហាញផ្លូវដើម្បី សម្រេចបាននូវគោលដៅនេះ។ FFC គឺជាផ្នែកមួយនៃ Fair Finance Asia (FFA) ដែលជាបណ្តាញក្នុងតំបន់នៃអង្គការសង្គម ស៊ីវិលអាស៊ី ដែលបានប្តេជ្ញាចិត្តក្នុងការធានាថា ការសម្រេចចិត្តផ្តល់មូលនិធិរបស់ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងតំបន់គោរពដល់សុខុមាល ភាពសង្គម និងបរិស្ថានរបស់សហគមន៍មូលដ្ឋាន។

ព័ត៌មានបន្ថែមអំពី FFC សូមចូលទៅកាន់៖ <https://cambodia.fairfinanceasia.org/>

**វេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា (NGOF)** គឺជាអង្គការសមាជិកភាពសម្រាប់អង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលក្នុងស្រុក និងអន្តរ ជាតិ ដើម្បីការចែករំលែកព័ត៌មាន ការជជែកដេញដោល និងការតស៊ូមតិលើបញ្ហាអាទិភាពដែលប៉ះពាល់ដល់ការអភិវឌ្ឍន៍របស់កម្ពុ ជា។ NGOF ត្រូវបានបង្កើតឡើងនៅក្នុងទសវត្សរ៍ឆ្នាំ ១៩៨០ ជាមួយនឹងគណៈកម្មាធិការដឹកនាំអន្តរជាតិ ដែលដំបូងឡើយផ្តោត លើការតស៊ូមតិអន្តរជាតិសម្រាប់ការបញ្ចប់ការដាក់ទណ្ឌកម្មជំនួយ និងការបោសសម្អាតមីន ហើយចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៩៣អង្គការ NGOF បានធ្វើការលើបញ្ហាទូលំទូលាយដូចជាការហាមឃាត់អន្តរជាតិលើមីន។ ការបង្កើតគុណភាពអចិន្ត្រៃយ៍សម្រាប់ឧក្រិដ្ឋកម្ម ប្រឆាំងមនុស្សជាតិ និងបញ្ហាផលប៉ះពាល់នៃជំនួយអភិវឌ្ឍន៍។

អង្គការ NGOF បានសម្របសម្រួលបណ្តាញ NGO ដែលធ្វើការលើយេនឌ័រ ពាណិជ្ជកម្ម និងការអភិវឌ្ឍន៍សេដ្ឋកិច្ច ការយល់ដឹងអំពី បរិស្ថាន ការកាត់បន្ថយថ្នាំសម្លាប់សត្វល្អិត សិទ្ធិសហគមន៍អាងទន្លេមេគង្គ ការតាំងលំនៅថ្មី និងការការពារព្រៃឈើ។ ជាងនេះទៅ

ទៀត អង្គការ NGOF បានបង្កើត និងអនុវត្តកម្មវិធីចំនួនបីគឺ កម្មវិធីបញ្ហាអភិវឌ្ឍន៍ កម្មវិធីបរិស្ថាន និងកម្មវិធីជីវិត និងជីវភាពរស់នៅ។ កម្មវិធីនីមួយៗមានគម្រោងពីបីទៅប្រាំ។

ក្នុងឆ្នាំ ២០១២ អង្គការ NGOF បានផ្លាស់ប្តូរការចុះបញ្ជីរបស់ខ្លួនជាមួយក្រសួងការបរទេស និងសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិ ហើយត្រូវបានចុះបញ្ជីនៅក្រសួងមហាផ្ទៃ។ ចាប់តាំងពីពេលនោះមក អង្គការ NGOF បន្តផ្តោតលើអភិបាលកិច្ចធនធានធម្មជាតិ គោលនយោបាយអភិវឌ្ឍន៍ ជីវិត និងជីវភាពរស់នៅ និងបរិស្ថាន កសិកម្ម និងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ការអភិវឌ្ឍន៍សេដ្ឋកិច្ចសង្គម។ ដោយសារនិន្នាការនៃការអភិវឌ្ឍន៍បានផ្លាស់ប្តូរយ៉ាងឆាប់រហ័ស វេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា និងសមាជិករបស់ខ្លួនបានបង្កើតផែនការយុទ្ធសាស្ត្រឆ្នាំ ២០២៤-២០៣០ ឬ ទស្សនវិស័យឆ្នាំ២០៣០ ដោយផ្អែកលើការរកឃើញ និងអនុសាសន៍សំខាន់ៗ ពីការវាយតម្លៃ និងតាមរយៈវិធីសាស្ត្រចូលរួម ដូចជាសិក្ខាសាលាជាមួយបុគ្គលិក និងការគ្រប់គ្រងរបស់ NGOF ។ សមាជិកគណៈកម្មាធិការ ការពិគ្រោះយោបល់ជាមួយសមាជិក ដៃគូអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល ក្រសួងពាក់ព័ន្ធរបស់រដ្ឋាភិបាល ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍/ដៃគូផ្តល់មូលនិធិ វិស័យឯកជន និងអ្នកពាក់ព័ន្ធសំខាន់ៗផ្សេងទៀត។ ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រនេះគឺឆ្លើយតបទៅនឹងការរកឃើញសំខាន់ៗពីការវាយតម្លៃនៃផែនការយុទ្ធសាស្ត្របច្ចុប្បន្ន (២០១៤-២០២៣) តម្រូវការរបស់ជនងាយរងគ្រោះ និងក្រីក្រ សមាជិកវេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល និងអង្គការសង្គមស៊ីវិល ហើយត្រូវបានតម្រឹមជាមួយរបៀបវារៈអភិវឌ្ឍន៍របស់អង្គការសហប្រជាជាតិឆ្នាំ ២០១៥ ឬ SDG 2016-2030 កិច្ចព្រមព្រៀងទីក្រុងប៉ារីសស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ចក្ខុវិស័យប្រទេសកម្ពុជាឆ្នាំ ២០៣០ យុទ្ធសាស្ត្រនីមួយៗបញ្ជាក់ណាមកកាលទី I កម្មវិធីជាតិដំណាក់កាលទី 2 សម្រាប់ការអភិវឌ្ឍន៍តាមបែបប្រជាធិបតេយ្យនៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ (NP 2) សម្រាប់ឆ្នាំ ២០២១-២០៣០ និងគោលនយោបាយតាមវិស័យផ្សេងទៀត និងនិន្នាការអភិវឌ្ឍន៍។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីវេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា សូមចូលទៅកាន់៖ <https://www.ngoforum.org.kh/>

**អង្គការអុកស្វាមនៅកម្ពុជា**បាននិងកំពុងគាំទ្រដល់ការអភិវឌ្ឍន៍របស់ប្រទេសកម្ពុជាតាំងពីឆ្នាំ ១៩៧៩ ដោយធ្វើឱ្យវាក្លាយជា INGO ទីមួយដែលប្រតិបត្តិការនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាក្នុងអំឡុងសម័យប្រល័យពូជសាសន៍ក្រោយរបបខ្មែរក្រហមដ៏ចម្រូងចម្រាស។ អង្គការ Oxfam នៅកម្ពុជា ធ្វើការនៅក្នុងកម្មវិធីជាច្រើនដែលតស៊ូមតិសម្រាប់ស្ត្រីផ្នែកសេដ្ឋកិច្ច ការផ្តល់សិទ្ធិអំណាចដល់ស្ត្រី ការចិញ្ចឹមជីវិតសម្រាប់ក្រុមងាយរងគ្រោះ ការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិ ភាពធន់នឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងថាមពលប្រកបដោយនិរន្តរភាព ហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយបរិយាបន្ន កិច្ចគាំពារសង្គម និងការងារសមរម្យ កសិកម្មប្រកបដោយនិរន្តរភាព និងធន់នឹងអាកាសធាតុ ការចូលរួមរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ។ ហិរញ្ញប្បទានសម្រាប់ការអភិវឌ្ឍន៍ និងអាជីវកម្មបែកប្រកបដោយបរិយាបន្ន។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីអង្គការ Oxfam នៅកម្ពុជា សូមចូលទៅកាន់៖ <https://cambodia.oxfam.org/>